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ســرویس سیاســی- »اســحاق 
جهانگیری« در نشست هم اندیشی با جمعی 
از علما و روحانیون ضمن تبریک میلاد امام 
رضا )ع(، با یادآوری  نقش تاریخی روحانیت 
در تاریــخ ایران،  گفت: مهمترین عاملی که 
موجب ایجاد این نقش در نقاط عطف تاریخ 
این کشــور شــد و در ذهن و یاد ملت ایران 
یادگار ماند، نحوه ارتباط روحانیت با مردم و 

بدنه اجتماعی بوده است.
معاون اول رییــس جمهوری گفت: 
مردم روحانیــت را گروهی مرجع می دانند 
که در تلخ و شیرین زندگی آنها همراهشان 
بوده است. این نقش بسیار تعیین کننده و مهم 
است و در حوادثی نظیر کرونا نیز آثار آن به 

وضوح مشخص شد.
جهانگیری با اشــاره به نقش مراجع 
عظام و روحانیت در داستان کرونا گفت: آنها 
نشان دادند که به سلامت مردم نگاه ویژه ای 
دارند و کمک کرده اند تا از شــیوع بیماری 
جلوگیری کنیم. متولیان بقاع متبرکه با ستاد 
ملی مبارزه با کرونا بهترین همکاری را انجام 
دادند این انتخاب جزو انتخابات نادری است 
که توانستیم بدون کمترین دغدغه و در جهت 
سلامت مردم، نمازهای جمعه و جماعت و 
یــا برخی مراکزی که با دل مردم ارتباط دارد 
نظیر حرم امام رضا)ع(،  شاه چراغ و حضرت 

معصومه )س(  تعطیل شود.
وی تصریــح کرد: روحانیــون ایران 
نشــان دادند که مسائل مردم برای آنها بسیار 
پراهمیــت اســت و در عین حــال به نظر 
متخصصــان امر نیز اعتمــاد کردند. همین 
همراهی و همفکری و به صحنه آمدن باعث 
شد تا این لحظه نسبت به کشورهای پیشرفته 
صنعتی از وضعیت بهتری در مقابله با کرونا 

برخوردار باشیم.
به مشــکلات معیشــتی آگاه 

هستیم
جهانگیری، نهاد روحانیت را یکی از 
سرمایه های مهم کشــور دانست که باید از 
آن حفاظت شــود، به مسائل مطرح شده در 
جلسه درباره مشکلات اقتصادی، معیشتی 
و فرهنگــی مردم اشــاره کرد و گفت: ما در 
شــرایط خاص و ویژه ای قرار گرفته ایم و 
دولت نسبت به این مسائل واقف است و به 
دنبال راهکار و اتخاذ تصمیماتی است تا از 

دغدغه مردم بکاهد.
معاون اول رییس جمهوری در تبیین 
شرایط خاص کشور به همه گیری بیماری 
کرونا و آثار منفی آن بر اقتصاد جهانی اشاره 
کرد و گفت: کشــورهای بــزرگ که ادعا و 
توانمنــدی فراوانی در حــوزه اقتصادی و 
پزشکی دارند دچار رکود و نزول اقتصادی 
شده اند که از رکود اقتصاد جهانی سال ۱۹۳۰ 
نیــز بزرگتر اســت. در آمریکا که به تنهایی 
۳۰ درصــد تولید ناخالــص دنیا را به خود 
اختصاص داده، ۴۰ میلیون نفر بیکار شده اند 
و البته هیچ کدام از مراکز پزشــکی و درمانی 
دنیا تاکنون نتوانسته اند داروی خاصی برای 

مقابله با کرونا پیدا کنند.
جهانگیری ادامه داد: ایران نیز به طور 
طبیعی با پیامدهای منفی کرونا مواجه شده 
است و در مسائل اقتصادی و اجتماعی شاهد 
اتفاقاتی هستیم که البته تا حد زیادی در کنترل 
شــرایط توفیق داشته ایم. در عین حال ایران 
با مســاله تحریم نیز مواجه است، تحریم ها 
در دوره قبل که از ســوی شــورای امنیت 
سازمان ملل هم اعمال شد با این هدف انجام 
می گرفت کــه ایران پای میز مذاکره بیاید تا 
مســائل خود را حل و فصل کند اما این بار 
تحریم های آمریکا با این هدف انجام شد که 
جمهوری اسلامی جشن ۴۰ سالگی پیروزی 

انقلاب اسلامی را نبیند.
وی  افــزود: آمریکایی ها برای این کار 
برنامه ریزی های گســترده ای انجام دادند و 
به قول خودشــان بی حساب چنین ادعایی 
ً  قابل  مطرح نمی کردند چون می دانستند بعدا
ارزیابی اســت و وقتی از تحقق این هدف 
خود مایوس شدند به دنبال فروپاشی اقتصاد 
رفتند،   البته اقتصاد ما نیز از تحریم ها آسیب 
دیــده اما الان که از هر دو هدف خود ناامید 
شــده اند، مطرح می کنند که ایران پای میز 
مذاکره بیاید و چراغ سبز هم نشان می دهند.

آمریکایی ها نتوانستند فروش 
نفت ایران را به صفر برسانند

جهانگیری با اشاره به تنگناهای ایجاد 
شده از تحریم ها در فروش نفت، گفت: نفت 
به عنوان اصلی ترین منبع درآمد ایران تحت 
شــدیدترین تحریم ها قرار گرفته است، در 
تحریم های گذشته سقف فروش یک میلیون 
بشــکه نفت برای ایران تعیین شد که در آن 
مقطع تا ۹۰۰ هزار بشکه نفت می فروختیم، 
این بار آنها گفتند که باید فروش نفت ایران 

صفر شود که بحمدلله موفق نشدند.

معاون اول رییس جمهوری تاکید کرد: 
باید کاری کنیم تا علاوه بر حفظ چارچوب 
کشــور و اقتصاد از طبقات ضعیف جامعه 
حمایت شود، شرایط حساس و پیچیدگی 
امــور ایجاب می کند تا قــدرت تاب آوری 
مردم و نظام مدیریتی کشــور را بالا ببریم و 

این تنها با حرف انجام نمی شود.
جهانگیری ادامــه داد: باید گروه های 
مورد اعتماد مردم با زبان آنها سخن بگویند 
و شرایط را تبیین کنند تا با همراهی یکدیگر 
بتوانیم از این مرحله حساس و سخت عبور 

کنیم.
معاون اول رییــس جمهوری با بیان 
اینکه اقدامــات دولت تدبیر و امید مثبت و 
قابل دفاع در هر جلســه و مناظره ای است،   
گفت: البته این به معنای عدم وجود ضعف 
در دولت نیست ما نیز به خاطر برخی روندها 
و مسایل ساختاری در اجرا دچار مشکلاتی 
شده ایم اما جهت گیری ما در دولت اول آرام 
کردن فضای بین المللی و برداشتن شمشیر 
تحریم از ســر کشور بود تا مسایل اقتصادی 
را در جهت صحیح قرار دهیم،   این روند در 
سال ۹۲ و پیش از آنکه دولت آغاز به کار کند 
بــه دلیل اعتماد مردم به دولت جدید و امید 
آنها حل مشکلات خیلی زودتر روند نزولی 
گرفت،  نرخ ارز و تورم کاهش یافت و رشد 

صعودی اقتصادی را شاهد بودیم.
وی با بیــان اینکه نگاه مردم به دولت 
تدبیــر و امید نگاهی مثبت بود و همین نگاه 
مثبت توانســت آرامش و ثبــات را در بازار 
حاکم کند، گفت: دولــت از ابتدای آغاز به 
کار خود تمرکزی جدی بر مهمترین مسائل 
کشور معطوف کرد و تلاش کرد مشکلات 

و چالش ها را حل و فصل کند.
معاون اول رییــس جمهوری با بیان 
اینکــه دولت تلاش کرد تمرکز اصلی خود 
را بر موضوعاتی قرار دهد که به آینده کشور 
و مردم مرتبط اســت، به اقدامات صورت 
گرفته در میدان گازی پارس جنوبی اشــاره 
و خاطر نشــان کرد: در دولت آقای خاتمی 
میزان برداشت ایران با قطر تقریبا برابر بود، اما 
زمانی که دولت تدبیر و امید کار خود را آغاز 
کــرد، قطر دو برابر ایران از این میدان گازی 
برداشــت می کرد و این در حالی است که با 
اقدامات انجام شده در چند سال اخیر، امروز 

میزان برداشت ما از قطر بیشتر است.
وی همچنین با بیان اینکه در زمان آغاز 
بــه کار دولت تدبیر و امید میزان برداشــت 
ایران از میدان نفتــی غرب کارون ۷۰ هزار 
بشکه در روز بود، اظهار داشت: کشور عراق 
روزانه چند صد هزار بشکه نفت از این میدان 
برداشت می کرد اما امروز میزان برداشت ما 

به ۳۵۰ هزار بشکه رسیده است.
اقدامات دولــت تدبیر و امید با 

هیچ دوره ای قابل مقایسه نیست
جهانگیری با بیان این که اقدامات انجام 
شــده در دولت تدبیر و امید با هیچ دوره ای 
در گذشته قابل مقایسه نیست، افزود: روزی 
کــه دولت تدبیر و امید کار خود را آغاز کرد 
میزان واردات گندم ۶.۵ میلیون تن بود و اگر 
این روند واردات گندم ادامه یافته بود امروز 
که فشار سنگین تحریم ها بر کشور وارد شده 
است، دغدغه بزرگی برای تامین گندم و نان 

جامعه پیش روی دولت قرار می گرفت.
معاون اول رییس جمهوری همچنین 
با اشاره به اینکه در دوره تحریم های گذشته 
بخش عمده ای از مصرف بنزین کشــور از 
طریق واردات تامین می شــد، خاطر نشان 
کرد: برای تامیــن بنزین مورد نیاز از برخی 
از پتروشیمی ها که محصولات دیگری تولید 
می کردند خواســته شد خط تولید خود را 
تغییــر دهند و بنزین تولید کنند که البته بعداً 
گفته شــد که این بنزین می تواند مشکلات 

زیست محیطی داشته باشد.
جهانگیــری تصریح کــرد: به عنوان 
رییس ســتاد فرماندهی اقتصاد مقاومتی از 
ســال ۹۲ و ۹۳ چند پروژه مهم را به عنوان 
دســتور کار تعیین کردم چرا که پیش بینی 
می کردیم ممکن اســت مذاکــرات به هم 
بخورد و یــا آمریکا بخواهد بدعهدی کند. 
امروز با اتکاء به پروژه ها و برنامه های اقتصاد 
مقاومتــی نه تنها بنزین و گازوییل مورد نیاز 
کشور را تولید می کنیم بلکه جزو کشورهای 
صادر کننده این دو محصول هستیم که نمونه 
اخیر آن صادرات بنزین به کشــور ونزوئلا 

بود.
معاون اول رییس جمهوری گفت: در 
شرایط جدید تلاش کردیم براساس سیاست 
های مقام معظم رهبری که راهبرد مقاومت 
برابر فشــارهای آمریکا بود عمل کنیم و در 
کنار این راهبرد نیز قرار شــد کاری کنیم که 
زندگی و معیشت مردم آسیب نبیند. اقداماتی 
که در این راستا انجام شده هر کدام در جای 

خود جزو دقیق ترین کارها بوده است.
وی خاطر نشــان کرد: عده ای تصور 
می کننــد که چند نرخی بــودن قیمت ارز 
مختص این دولت اســت اما در تمام طول 
۴۰ ســال عمر جمهوری اسلامی ایران این 
روال وجود داشته و اتفاقاً  دولت تدبیر و امید 
همواره طرفدار این بــوده که نباید در بازار 
مداخله کرد و اقتصاد باید براســاس ساز و 

کارهای بازار رقم بخورد.
جهانگیری افزود: با توجه به سیاست 
هایی که آمریکا علیه ملت ایران طراحی کرده 
بود، باید به گونه ای برنامه ریزی می کردیم 
کــه نتوانند اقتصاد ایــران را نابود کنند و به 
معیشــت مردم ضربه بزنند و خوشبختانه با 
اعــلام تصمیم ترامپ برای خروج از برجام 
به رغم همه پیش بینی ها که از نجومی شدن 
قیمت ارز به محض خروج آمریکا از برجام 
حکایت داشت، در آن مقطع اتفاق جدی در 
بازار ارز کشــور نیفتاد و تا حد زیادی موفق 
شدیم از آثار نامطلوب این موضوع بر زندگی 

و معیشت مردم جلوگیری کنیم.
معاون اول رییــس جمهوری اظهار 
داشــت: در بخش مقابله با کرونا نیز دولت 
به رغم محدودیت هــای بودجه تلاش کرد 
راهکارهایــی را در پیش گیرد که به طبقات 
ضعیف جامعه فشــار وارد نشود. دولت ۷۵ 
هزار میلیــارد تومان برای کمــک به مردم 
اختصــاص داد که ۲۵ هزار میلیارد تومان به 
صورت وام قرض الحسنه یک میلیون تومانی 
به خانوارها پرداخت شد و ۵۰ هزار میلیارد 
تومــان باقی مانده برای بنگاه های اقتصادی 
آسیب دیده از شرایط کرونا اختصاص یافت 
و در کنار این برنامه ها، ۵ هزار میلیارد تومان 
دیگر نیز برای افرادی که شغل و منبع درآمد 
خود را به دلیل شــرایط کرونا از دست داده 

بودند پیش بینی شد.
ســهام عدالت می توانــد برای 
روزهای مبادای زندگی مردم به کار 

آید
جهانگیری آزادسازی سهام عدالت را 
یکی از کارهای پراهمیت در کشور برشمرد 
و افزود: آزاد ســازی سهام عدالت مهمترین 
طرح اقتصادی و اجتماعی جمهوری اسلامی 
ایران در ۴۰ ســال گذشــته اســت و امروز 
حدود ۵۰ میلیون نفر از مردم کشــور سهام 
دار مهمتریــن کارخانه ها نظیر فولاد مبارکه 

اصفهان و مس سرچشمه و غیره هستند.
معاون اول رییــس جمهوری افزود: 
امروز ارزش ســهام عدالت برای هر فرد که 
۵۰۰ هزار تومان سرمایه گذاری کرده بود به 
حدود ۱۵ میلیون تومان رســیده و این افراد 
مالک شرعی و قانونی سهام خود در کارخانه 

های بزرگ کشور هستند.
جهانگیری با اشاره به اینکه در شرایط 
کرونا از مقام معظم رهبری درخواست کردیم 
که با آزاد سازی سهام عدالت موافقت کنند، 
افزود: ایشان با این موضوع موافقت کردند 
و تاکید فرمودند که مردم را به فروش سهام 
خود تشــویق نکنید، زیرا مــی تواند برای 

روزهای مبادای زندگی مردم به کار آید.
وی بــا تاکید بر اینکه دولت همچنان 
توصیه می کند که اگــر مردم نیاز ضروری 
ندارند ســهام خود را نفروشند،  خاطر نشان 
کــرد: بانک ها نیز اعلام کــرده اند که آماده 
هســتند به پشتوانه این ســهام،   تسهیلاتی 
بــه مبلغ ۸۰ درصد ارزش ســهام را به مردم 
پرداخــت کنند تا بخشــی از مشــکلات 
اقتصادی مردم با این تسهیلات مرتفع شود 
و همچنان مالکیت سهام خود را حفظ کنند.

معاون اول رییس جمهور تاکید کرد: 
دولــت و هیچ نهاد دیگری حق ندارد بدون 
اجازه ســهام داران،  سهام آنها را عوض کند. 
هیچکس حق ندارد در مالکیت مردم دخالت 
کند و اگر قرار اســت تغییری در سهام ایجاد 
شــود حتماً  باید از سهام داران اجازه گرفته 

شود.
جهانگیری در ادامه به برخی مشکلات 
و بیماری های مزمن اقتصاد کشور در طول 
سالهای گذشته اشــاره و خاطر نشان کرد: 
اقتصــاد ایــران از دوران نظام گذشــته به 
درآمدهای نفتی وابسته بوده است و رهایی از 
اتکاء به درآمدهای نفت به زمان و برنامه نیاز 
دارد که در ستاد فرماندهی اقتصاد مقاومتی 

به دنبال آن هستیم.
معــاون اول رییس جمهوری، دولتی 
بودن اقتصاد ایران را از دیگر ضعف های آن 
برشمرد و گفت: متاسفانه در طول سال های 
گذشــته به بخش خصوصی اجازه فعالیت 
داده نشده و بعضاً  بخش خصوصی را افرادی 
»زالو صفت« معرفی کرده اند. باید حســاب 
بخــش خصوصی واقعی را از رانت جویان 
جدا کرده و از کســانی که به دنبال فعالیت 

سالم هستند، حمایت کنیم.
جهانگیری در ادامه با بیان اینکه دشمنی 
آمریــکا با ملت ایــران از ابتدای جمهوری 
اســلامی ایران وجود داشته،  گفت: البته این 
دشمنی ها گاهی با شدت و ضعف همراه بوده 
و امروز در بالاترین شدت قرار دارد. در کتاب 
جان بولتون مشاور سابق امنیتی کاخ سفید این 
موضوع مطرح شده که مهمترین دغدغه این 
فرد این بوده که بتواند رییس جمهور آمریکا 

را وادار به اقدام نظامی علیه ایران کند.
برای عبور از مشکلات راهی جز 

با هم بودن و گفتگو نداریم
جهانگیری خاطر نشان کرد: برای عبور 
از مشکلات باید در کنار هم باشیم و درگیری 

های داخلی و اختلافات در جریانات سیاسی 
را کنار بگذاریم.

معاون اول رییس جمهوری با تاکید بر 
اینکه برای عبور از مشــکلات راهی نداریم 
جز اینکه با هم باشــیم و با عقلانیت و مدارا 
گفت وگو کنیــم، تصریح کــرد: از طریق 
گفتگو می توانیم از ســخت ترین تهدیدها 

و مشکلات عبور کنیم.
جهانگیری افزود: تجربه دوران دفاع 
مقدس و انقلاب اســلامی نیز بیانگر همین 
موضوع اســت که اگر همه با هم و در کنار 
یکدیگر باشــیم قادر خواهیم بود در مقابل 

مشکلات و دشمنان ایستادگی کنیم.
وی ادامــه داد: در جریــان مقابلــه با 
بیماری کرونا نیز بــه دلیل آنکه همه مردم، 
 نخبگان، دانشگاهیان، هنرمندان و مسئولان 
در کنار یکدیگر بودند تا اینجا موفق شده ایم 
مشکلات را به خوبی پشت سر بگذاریم به 
گونه ای که همراهی مردم برای عدم خروج 
از منزل در روز سیزده فروردین، نمایشی مهم 

از همبستگی در تاریخ ایران بود.
زمان تسویه حساب و فرافکنی 

نیست
جهانگیری با تاکید بر اینکه امروز زمان 
تسویه حســاب و فرافکنی نیست، تصریح 
کرد: باید از گذاشتن بار مسئولیت بر دوش 
دیگری خودداری کنیم. امروز زمان برخورد 
مسئولانه و مشترک با مسائل ایران است. اگر 
به ایران علاقمند هستیم و اگر خود را دلسوز 
مردم،   نظام و ایران می دانیم،   حتی اگر حقی 
از ما ضایع شــده باید گذشــت کنیم و حل 
مشکلات و عبور از چالش ها را در اولویت 

نخست قرار دهیم.
معاون اول رییــس جمهوری با بیان 
اینکه نیاز امروز کشــور بازگشت به انسجام 
ملی و مفاهمه و گفت و گو اســت، گفت: 
نبایــد اجازه دهیم راه های گفتگو مســدود 
شــود زیرا برخی روش ها و پنجه کشیدن به 
روی یکدیگر راه های گفتگو را می بندد. در 
شرایطی که مردم نگران و مضطرب هستند 
هنر مســئولان،  نخبگان و گروه های مرجع 
جامعه این است که چشم انداز خوبی پیش 

روی مردم باز کنند.
دردی از جامعه و مشکلی از مردم 

حل کنیم
جهانگیری با بیان اینکه باید برای حل 
مشــکلات مردم وقت بگذاریم و دردی از 
دردهای جامعه را کاهش دهیم،   گفت: ایران 
از ظرفیت های گسترده ای برخوردار است 
و دارایی کشــور به جز نفت و گاز و معادن، 
حدود ۷ میلیون میلیارد تومان اســت ضمن 
آنکــه در بخش ذخایر نفت و گاز در دنیا در 
جایگاه نخست و در معادن فلزی نیز جزو ۱۰ 

کشور اول هستیم.
معــاون اول رییس جمهوری تصریح 
کرد: بــا برخورداری از ایــن ظرفیت های 
مادی، نیروی انســانی کارآمد و شخصیت 
های بی نظیر و گروه های مرجع که با هیچ یک 
از کشورهای منطقه قابل مقایسه نیست، باید 
با روحیه پای کار باشــیم و بدترین اتفاق در 
این میان این است که مایوس شویم. عبور از 
شرایط سخت و دشوار پیش رو امری شدنی 
است به شرط آنکه خود را سرگرم کارهای 

بی اهمیت نکنیم.
جهانگیری، جلسات دینی و مراسمات 
مذهبــی را یکــی از ضرورت های جامعه 
دانست و با اشاره به شرایط کرونایی و عدم 
امکان برگزاری این گونه جلسات، گفت: باید 
تدابیری اندیشیده شود تا همانند راهکاریی 
که وزارت آموزش و پرورش برای تدریس 
دانش آموزان به کار گرفت، جلسات دینی و 
مذهبی نیز با استفاده از امکانات الکترونیکی 

و فضای مجازی استمرار پیدا کند.
معاون اول رییس جمهوری  با اشاره به 
اینکه برای عبور از مشکلات و چالش های 
پیش روی کشــور همه باید به میدان بیایند، 
گفت: تاب آوری و مقاومت مردم و مسئولان 
برابر فشــارها و تحریم های گسترده زمانی 
حاصل می شــود که در کنــار دولت، همه 
گروه های مورد اعتماد مردم که دارای اعتبار 
هستند وارد صحنه شــده و شرایط را برای 

مردم تبیین کنند.
در این جلســه ســیدعباس صالحی 
وزیر فرهنگ و ارشــاد اسلامی نیز با اشاره 
به فشارهای ناشی از تحریم و کرونا،   گفت: 
در کنار این فشــارها جنگ روانی بی سابقه 
جریان های مخالف برای ناکارآمد نشان دادن 
جمهوری اســلامی ایران در دو سال اخیر با 
هدف فروپاشی نظام ایران انجام شده که باید 
تلاش کنیم با تقویت بنیه فرهنگی کشور از 

این مقطع عبور کنیم.
علی ربیعی ســخنگوی دولت نیز در 
این جلسه با اشاره به جایگاه رفیع روحانیت 
در کشور گفت: دولت نگاه مثبتی به جامعه 
روحانیت دارد و معتقد هستم اگر روحانیت 
و دولت در کنار یکدیگر باشند قادر خواهند 
بود اقدامات سازنده ای برای حل مشکلات 

جامعه انجام دهد.
در ایــن مراســم تعــدادی از علما و 
روحانیون نیز ضمــن تقدیر از تلاش های 
دولت به ویژه در خصوص مقابله با بیماری 
کرونــا، به طرح نظرات و دیدگاه های خود 
پرداختند و خواســتار تلاش هر چه بیشتر 
دولت برای بهبود وضعیت معیشتی جامعه 
و جلوگیری از تخریب اخلاق و آسیب های 

فرهنگی در کشور شدند.

ســرویس سیاسی- یک فعال سیاســی اصلاح طلب گفت: طبیعی است کیهان 
علاقمند باشد که نماینده اصلاح طلبان در انتخابات ۱۴۰۰ آقای عارف باشد تا ما بازی 
را زیر صفر ببازیم. معتقدم آقای عارف در بین جریانات اصلاح طلب و طرفداران جریان 
اصــلاح طلب فاقد کمترین پایگاه اجتماعی اســت و اگــر جریان اصلاح طلب جدی 
بخواهد وارد شــود قطعا آقای عارف نمی تواند واجد نامزدی این جریان سیاســی در 

انتخابات ۱۴۰۰ باشد.
فیاض زاهد درباره سرنوشــت ســاختار تشــکیلاتی اصلاح طلبان بعد استعفای 
محمدرضا عارف از ریاســت شــورای عالی سیاســت گذاری گفت: وقتی یک جریان 
سیاسی انتخاباتی را می بازد باید یک نفر مسئولیت آن را بپذیرد. هر چند جریان اصلاحات 
به صورت فراگیر در انتخابات مجلس مشارکت نکرد و استراتژی سکوت و نظاره را پیش 
گرفت اما به علت خطاهای راهبردی حتی اگر با همه قوا می آمد و تمام نامزدهایش هم 

تأیید صلاحیت می شدند، تغییری در نتیجه رخ نمی داد.
وی افزود: البته شورای نگهبان به اصلاح طلبان لطف کرد چون بهانه دست به آنها 
داد که اعلام کنند »اساســا در انتخابات شــرکت نداشتند« اما نمی توان واقعیت را کتمان 
کرد. آقای عارف امروز هدف نوک پیکان فشــار افکارعمومی و مطالبات درونی جریان 

اصلاح طلبی است.
این فعال سیاسی اصلاح طلب یادآور شد: از بستن لیست های پرحرف و حدیث و 
رفتار هیأت رئیسه فراکسیون امید مجلس دهم تا سکوت بسیار عجیب و غیرقابل بخشش 
آقای عارف -که هم اعتبار سیاسی خودش را به شدت نابود کرد و هم به جریان اصلاحات 
لطمه زد- همه نشان می دهد که ما امروز نیازمند بازبینی ساختار تشکیلاتی خود هستیم.
وی افزود: اولا ما باید ببنیم کجاییم، با چه مطالباتی طرف هســتیم و چه مانیفست 
تفضیلی از شرایط پیرامونی می توانیم ارائه دهیم تا متناسب با آن تشکیلاتی جدیدی را 
طراحی کنیم. دلخوری هایی از نحوه انتخاب اعضای شــورای عالی سیاستگذاری، نوع 
تعامل آن با شــورای هماهنگی اصلاح طلبان و افرادی که آقای عارف به شــورای عالی 

سیاستگذاری تزریق کرد، وجود دارد.
این تحلیلگر مســائل سیاسی یادآور شد: افراد عضوشده در شورای عالی اصلاح 
طلبان توسط آقای عارف، نه گذشته، نه ماهیت و نه هویت جدی و موثری داشتند، بیشتر 
یکسری بله قربان گو بودند و بار حقیقی به شورای عالی سیاستگذاری اضافه نمی کردند.
وی افزود: ما ناچار خواهیم بود در سکوت جبری و انزوای خودخواسته به بازبینی 
گذشته بپردازیم و پاسخی به افکارعمومی ارائه کنیم. لازم است در چند حوزه با صراحت 
بیشتری به مردم بگوییم »ما چگونه می اندیشیم، اگر تشکیل دولت دهیم چه اهدافی داریم 

و با چه سازوکاری به سمت تحقق آن اهداف میل خواهیم کرد«.
زاهد تأکید کرد: بخش وسیعی از جریان اصلاح طلب با این نحوه نظارت و رفتار 
شورای نگهبان تمایلی به حضور در بازی ۱۴۰۰ ندارد و این می تواند فرصتی به جناح 
مقابل دهد که قدرت را یکدســت کند؛ شــاید نتیجه این یکدســتی، کارآمدی به وجود 
آورد و زندگی مردم شــرایط بهتری پیدا کند. قطعا این وضعیت باعث می شــود ما نیز 

دعاگوی آنها باشیم.
وی درباره اینکه برخي رســانه هاي اصولگرا نوشته اند »عارف از ریاست شورای 
عالی سیاســت گذاری استعفا کرد تا در قالب ساختاری جدید نامزد اصلاح طلبان برای 
۱۴۰۰ باشد« گفت: آقای عارف در معرض این اتهام قرار داشت که در مجلس گاهی در 
قامت پیام رسان ظاهر می شد و از منویات یک لیدر پیشرو جریان اصلاحی -که بالاترین 

میزان رأی مردم تهران را داشت- فاصله می گرفت.
این فعال سیاسی اصلاح طلب یادآور شد: طبیعی است که رقیب علاقمند باشد که 
نماینده اصلاح طلبان در انتخابات ۱۴۰۰ آقای عارف باشد تا ما بازی را زیر صفر ببازیم. 
معتقــدم آقای عارف در بین جریانات اصلاح طلــب و طرفداران جریان اصلاح طلب 
فاقد کمترین پایگاه اجتماعی است و اگر جریان اصلاح طلب جدی بخواهد وارد شود 
قطعا آقای عارف نمی تواند واجد نامزدی این جریان سیاسی در انتخابات ۱۴۰۰ باشد.

سرویس سیاسی- مشاور پیشین رئیس جمهــوری بیان کرد: معتدل تر از روحانی 
که وجود ندارد آیا می تواند کار کند؟ مجلس نامه ای به رئیس جمهور نوشــت و بدون 
اینکه فشــارها و ظلم بین المللی و تحریم های ظالمانه را در نظر بگیرند همه چیز را به 

روحانی برگرداندند.
اکبر ترکان، مشــاور ســابق رئیس جمهوری در پاســخ به ادعای اصولگرایان که 
اصلاح طلبان نیروی سرشناس برای معرفی در انتخابات ۱۴۰۰ ندارند، گفت: مجلسی 
که تشکیل شده یک مجلس استصوابی است؛ به دلیل اینکه کاندیداهای مربوط به جناح 
رقیب عموما رد صلاحیت شــدند و بنابراین انتخابات یک انتخابات اســتصوابی بین 

اصولگرایان بود.
ترکان درباره انتخابات سال ۱۴۰۰ اظهار کرد: فکر می کنم سال آینده هم انتخابات 
استصوابی بین اصولگرایان شکل خواهد گرفت و بعید می دانم کاندیدایی وجود داشته 

باشد که با تمایلات اصلاح طلبی تائید صلاحیت شود.
مشاور پیشین رئیس جمهور با تاکید بر اینکه انتخابات ۱۴۰۰ شبیه انتخابات مجلس 
یازدهم خواهد شد، اظهار کرد: کاندیداهای اصلاح طلبان تائید صلاحیت نخواهند شد. 
مگر اصلاح طلبان در انتخابات مجلس چهره های برجســته نداشــتند که معرفی کنند؟ 
بهتر اســت که اصلاح طلبان تلاش نکنند که پیشــگیرانه برخورد کنند چرا وضعیتشان 
بدتر خواهد شد. این فعال سیاسی اصلاح طلب دولت بعدی را دولتی اصولگرا دانست 
و بیــان کــرد: دولت بعدی دولتی اصولگرا خواهد بود و بعیــد می دانم از کاندیداهای 
اصلاح طلبان هیچکدام تائید صلاحیت شوند. اگر یک نفر که مورد تائید مجلس یازدهم 
باشــد رئیس جمهور شــود و به او کمک کنند که جلو برود شاید بهتر باشد. با توجه به 

ترکیب قوا کاری از دست رئیس جمهور اصلاح طلب برنخواهد آمد.
او با اشاره به نامه نمایندگان به روحانی، گفت: معتدل تر از روحانی که وجود ندارد؛ 
آیا می تواند کار کند؟ مجلس نامه ای به رئیس جمهور نوشت و بدون اینکه فشارها و ظلم 
بین المللــی و تحریم های ظالمانه را در نظر بگیرند همه چیز را به روحانی برگرداندند. 
آیا واقعا همه چیز به روحانی برمی گردد؟ آیا باید اثرات دشــمنی های اســتکبار جهانی 
و توطئه های صهیونیســتی را نادیده بگیریم و همه چیز را متوجه مشــکلات مدیریتی 

نیروهای معتدل کنیم؟
تــرکان در پایان گفت: جریان اصولگرایی نه تنها هیچ اصلاح طلبی را برنمی تابد 
بلکه هیچ معتدلی را هم نمی پذیرد. حتی اگر یک معتدل هم سر کار بیاید قطعا نخواهند 

گذاشت کار کند و کشور دچار کشمکش خواهد شد.

یک شومن 

موسوی خوئینی ها

حقوق آقای سخنگو 

رفتن متوسلیان به لبنان 

پدر روح الله زم 

صلاحیت ندارد 

اظهارات شمخانی 

قبل از عید 

تبرئه شد

باهنر معتقد است: اگر شورای نگهبان کمی کوتاه بیاید، فکر می کنم دوره آینده یک 
شومن رای می آورد. یعنی هرکسی که در مناظرات بتواند طرف مقابل را بپیچاند یا به قول 

آقای روحانی لوله کند رای می آورد.

دبیرکل حزب موتلفه اسلامی گفت: خوئینی ها از کسانی است که شهید بهشتی به 
دست این ها مظلوم شد، زیرا وی بار ها گفت آنچه که از من در لانه جاسوسی است پخش 
کنید، اما این ها پخش نکردند.اسدالله بادامچیان دبیرکل حزب موتلفه اسلامی در خصوص 
نامه محمد موسوی خوئینی ها به رهبر معظم انقلاب گفت: چرا خوئینی ها به این نقطه سیاه 
رســید؟ خوئینی ها نامه ای زد که هیچ کس این کار را از روی خیرخواهی ندانست. حتی 
دوستان و طرفدارانش هم به او اعتراض کردند. علت این امر گذشته پر از زشت کاری های 
ِ« )روم/  بوُا بآِیاَتِ اللهَّ وأیَ أنَْ کَذَّ اوست. خداوند می فرماید: »ثمَُّ کَانَ عَاقبِهَ الَّذِینَ أسََاءُوا السُّ
۱۰( عاقبت کسانی که کار های زشت و سیاهکاری می کنند، به تکذیب آیات الهی می رسد.

وی افزود: خوئینی ها قبل از پیروزی انقلاب اسلامی در مسجد جوستان تفسیری برخلاف 
مبانی اسلامی می گفت. از پای این تفسیر گروهک فرقان در آمد که مطهری ها، قرنی ها، 
عراقی ها و امثال آن ها را شهید کرد. خوئینی ها در مسائل مربوط به روحانیت یکی از عوامل 

اصلی انشعاب روحانیت و مجمع روحانیون مبارز بود.

سخنگوی وزارت خارجه در برنامه بدون تعارف حضور یافت.موسوی سخنگوی 
وزارت خارجه درباره میزان حقوقش گفت: ۱۳ تا ۱۴ میلیون تومان می گیرم.

وزیر ســپاه در زمان جنــگ از مخالفتش با رفتن احمد متوســلیان به لبنان گفت.
رفیق دوست وزیر وقت سپاه ماجرا را از ابتدای سفر احمد متوسلیان، سید محسن موسوی، 
تقی رستگارمقدم و کاظم اخوان را تشریح کرده است.رفیق دوست جریان را این طور در 
خاطرات خود تعریف کرده است:روزی که آقای متوسلیان با یک فروند هواپیمای ۷۴۷ 
بدون صندلی، پر از نیرو به فرودگاه دمشق آمد، من در دمشق بودم و از آن ها استقبال کردم 
و تا ساعتی که می خواست برای بازدید به جنوب لبنان برود همراهش بودم. من در سفارت 
کنار آقای ]علی اکبر محتشمی پور[نشسته بودم که آقای متوسلیان به آن جا آمد؛ تقی رستگار 
هم همراهش بود. آقای سید محسن موسوی، کاردار ما در بیروت، هنوز نیامده بود. آقای 
متوســلیان گفت؛ »من می خواهم به اتفاق آقای موسوی به بیروت بروم.«به ایشان گفتم: 
»نرو.« ایشان گفت: »نه، می خواهم بروم.« گفتم: »حاج احمد، من این جا فرمانده توام و به 
تــو تکلیف می کنم نرو.« گفت: »خواهش می کنم این حرف را نزن. من می خواهم بروم. 
اجازه بدهید بروم!« گفتم: »من الان مصلحت نمی دانم. من اوضاع منطقه را می شناســم.« 

گفت: »برایم دعا کنید، من رفتم.«

محمد علی زم در نامه ای به رئیســی از شــرایط روحی نامناســب پسرش نوشت.
محمدعلــی زم، پدر روح الله زم، مدیــر کانال تلگرامی »آمد نیوز« که حالا با حکم دادگاه 
بدوی به »اعدام« محکوم شده در نامه ای انتقاد هایی را نسبت به روند پرونده پسرش مطرح 
کرده است.به گزارش اعتماد، او در این نامه که خطاب به سیدابراهیم رییسی، رییس قوه 
قضاییه نوشته شده، آورده است که »حداقل به حرف های وکیل تسخیری که بنابر آیین نامه 
از دایره افراد معتمد شــما انتخاب می شــود، گوش کنید... او همچنین نوشته که »روح الله 
شرایط روحی مناسبی نداشته تا بتواند از خود دفاع کند.«پیش از این  غلامحسین اسماعیلی، 

سخنگوی قوه قضائیه در نشست خبری از صدور حکم اعدام روح الله زم خبر داد.

فعال سیاســی اصلاح طلب با اعلام مخالفت در مــورد کاندیداتوری عارف در 
انتخابــات ۱۴۰۰تصریح کرد »بــه هیچ وجه آقای عارف صلاحیت ندارد که کاندیدای 
اصلاح طلبان باشد«.حسین انصاری راد، فعال سیاسی اصلاح طلب به انتقاد از عملکرد 
ضعیف عارف در مجلس و شــورای عالی پرداخت و گفت: » ایشــان در دوره ای که در 
مجلس بود و موقعیت مناسبی برای کار داشت، خود را نشان داد. هیچ نطقی و اقدامی 
نکرد که بتواند به اصلاحات کمک کند. ایشان هیچ محلی در این مقام )کاندیدای ریاست 
جمهوری( ندارند.«این نماینده پیشــین مجلس در پاسخ به اینکه علت استعفای عارف 
چه بوده است؟ گفت: » من نمی دانم چرا استعفا داد اما بر اساس عملکرد وی نمی توان 
پذیرفت که کاندیدای مورد حمایت اصلاح طلبان باشد. او در مجلس دهم یک نطق با 
خاصیت نداشت. حتی یک حرفی که بتواند مواضع اصلاح طلبی را مشخص کند، نزد. 
آقای عارف مدعی است که مشغول صحبت ها و مذاکرات مخفی بوده است و آن ها هم 
به جایی هم نرسید. عارف در حوزه مساله حصر اقدام قابل مشاهده ای نداشت. در باره 
باقی مســائل نیز همین طور. حالا مردم بیایند به چنین فردی رای دهند؟! اصلا رئیس 

جمهور شود که چه کند؟!«

علی شــمخانی در جلســه پیگیری سیاســی - حقوقی پرونده ترور شهید قاسم 
سلیمانی و همراهانش که درمحل دبیرخانه شورای عالی امنیت ملی برگزار شد؛ اظهار 
داشت: بغض و کینه آمریکا و رژیم صهیونیستی نسبت به شهید سپهبد قاسم سلیمانی و 
شهید ابومهدی المهندس به دلیل نقش بی بدیل آنان در مبارزه با تروریسم تکفیری در 
منطقه و رسوا کردن نمایش ضد تروریستی آمریکا بود.نماینده مقام معظم رهبری و دبیر 
شــورای عالی امنیت ملی گفت: جهان باید قدردان مجاهدت و فداکاری این دو سردار 
مبارزه واقعی با تروریسم باشد چرا که فرماندهی هوشمندانه و تلاش مخلصانه آنان از 
فراگیر شدن فتنه تروریسم تکفیری در اقصی نقاط عالم جلوگیری کرد.در این جلسه که با 
حضور مسئولین دستگاه های ذی ربط قضایی، سیاسی، امنیتی، اطلاعاتی و نظامی برگزار 
شد گزارشی از اقدامات انجام شده در زمینه پیگیری پرونده ترور فرماندهان مقاومت از 
سوی ارتش تروریست آمریکا ارائه شد و تصمیمات لازم در خصوص سرعت بخشیدن 

به روند پیگیری های جاری اتخاذ گردید.

منتجب نیا در پاســخ به این ســوال که نقش شــورای عالی سیاست گذاری در 
انتخابات مجلس ۹۸ را چگونه ارزیابی می کنید؟، ابراز داشــت: این شــورا، تا آستانه 
انتخابات مجلس در دوم اسفند ۹۸ به کار خود ادامه داد که رسما این شورا اعلام کرد 
که ما لیست نمی دهیم و احزاب به اختیار خود می توانند لیست ارائه دهند. در واقع از 
قبل از عید این شورا عملا برچیده شد. وقتی که در انتخابات کاندیدا ندادند در حالی 
که ائتلاف وجود داشت بدین معناست که این شورا، ناکارآمد شده و بنا دارد قضیه را 
جمع کند، ولی این شورا به صورت اسمی تاکنون ادامه داشته و دارد البته تا زمانی که 

موسوی لاری حضور داشت. 
دبیرکل حزب جمهوریت در خصوص اســتعفای آقای موسوی لاری نیزگفت: 
به هر حال موســوی لاری در ایجاد این شــورا بسیار موثر بود، چون خودش مسئول 
کمیته راهبردی بود و در تداوم فعالیت این شورا هم، شخص او، فوق العاده موثر بود؛ 
عارف هم به عنوان رئیس شورا بود. البته وقتی این شورا تشکیل شد بسیاری به دنبال 
کار های دیگری بودند، اما بنده و بســیاری دوســتان تلاش کردیم عارف رئیس شورا 
شود که تعادلی ایجاد شود. بدین معنا که حساسیت ها کمتر شود که موفق شدیم. اما به 
هر روی، تشکیل این شورا، اقدامی غیراصولی و غیرمنطقی بود که هیچ وجهه قانونی 

و عرفی نداشت.

رأی برائت محمد علی کامفیرزوی در شــعبه اول دادگاه تجدید نظر اســتان 
فارس صادر شد. 

به نقل از مرکز رســانه قوه قضائیه، پرونده محمدعلی کامفیروزی که با اتهام 
توهین به مقام معظم رهبری در جریان رسیدگی بدوی منجر به صدور رأی غیر قطعی 
دو ســال حبس شــده بود، با تجدید نظر خواهی وی مجدد در دستور کار رسیدگی 
در دادگاه تجدیدنظــر قرار گرفت. پس از دریافت تقاضای تجدیدنظر خواهی وی؛ 
پرونده در شعبه اول دادگاه تجدید نظر استان فارس مطرح شد و با رسیدگی به این 

پرونده امروز به صورت فوق العاده در دستور کار شعبه مزبور قرار گرفت. 
بر اســاس رأی صادر شــده قضات صادرکننده رأی خاطرنشــان کرده اند که 
کامفیروزی در تمام مراحل رسیدگی منکر اتهام توهین به رهبری شده و همچنین در 
گزارش ضابط پرونده نیز این اتهام گزارش نشده است بنابراین تقاضای تجدیدنظر 

کامفیروزی صحیح تشخیص داده شده و رأی قطعی بر برائت او صادر می گردد.

اخبار ویژه ...

سیاسی

به مشکلات معیشتی مردم آگاه هستیم
جهانگیری معاون اول رییس جمهور:

معاون اول رییس جمهوری با بیان اینکه اگر مردم نیاز ضروری ندارند سهام خود را نفروشند،  خاطرنشان کرد: بانک ها هم آماده هستند 
به پشتوانه این سهام،   تسهیلاتی به مبلغ ۸۰ درصد ارزش سهام را پرداخت کنند تا بخشی از مشکلات اقتصادی مردم مرتفع شود و همچنان مالکیت سهام خود را حفظ کنند. 


